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چالش رانندگان تاکسی با مسافران بر سر داشتن پول خرد ازجمله مشکلات 

حوزه شهری است که قدمتی طولانی دارد؛ مشکلی که کیف پول های بانکی و 

استارتاپ   های تاکسی شهری می توانند راهکار خوبی برای حل آن باشند. پس 

از فراخوان تاکسیرانی از استارتاپ های شهری، شرکت های متعددی ازجمله 

»رسید«، »پرداختم«، »فون پی«، »کیف پی« و »ezpay«، »ریالو«، »تومن« در این 

حوزه ایده ها و نظرات خود را بیان کردند و حتی کار خود را تا بخشی جلو بردند 

اما درنهایت سه شرکت تومن، ریالو و فون پی در تاکسی ها باقی مانده اند که از 

میان آنها هم ریالو و فون پی با یکدیگر ادغام شده اند. موضوعی که باید امیدوار 

بود تا سرانجام آن به سرنوشت پیام رسان های داخلی دچار نشود. 

  وضعیت هوشمندسازی تاکسیرانی شهری 

براساس آخرین آمار مسئولان در شرایط کنونی نزدیک 60درصد تاکسی های 

شهری از سیستم هوشمند برخوردار شده اند؛ وعده ای که سال هاست سازمان 

تاکسیرانی از آن سخن می گوید و حالا بستر مناسبی برای همه گیر شدن آن 

فراهم شـــده اســـت. رضا قاضی، معاون برنامه ریزی و توسعه شهری سازمان 

تاکسیرانی شهر تهران در گفت وگو با »فرهیختگان« به تشریح جزئیات سیستم 

فعال پرداخت های الکترونیک در تاکسی های شهری پرداخت و گفت: »درحال 

حاضر در ســـطح شهر تهران ســـه اپلیکیشن فعال با نام های فون پی، تومن و 

ریالو از ما مجوز گرفته اند و هر کدام از این شـــرکت ها با ســـرمایه گذاری هایی 

که در این حوزه انجام داده اند، ســـهم بازار خود را دارند. در شهر تهران حدود 

30هزار تاکســـی به این سیستم ها مجهز شـــده و از آن استفاده می کنند که 

میزان تراکنش های انجام شـــده با توجه به استقبال مردم از این سیستم های 

پرداخت کرایه قابل توجه است. در شرایط فعلی تهیه پول خرد برای تاکسیرانان 

و شهروندان کار سختی است و با توجه به نظرسنجی های انجام شده و براساس 

آمار، شهروندان از اجرایی شدن این سیستم رضایت دارند. ما یک طرح پایلوت 

را در این زمینه اجرا کردیم و حدود 500 دستگاه تاکسی را در پایانه ای که در 

کنار پایانه اتوبوس و مترو قرار داشت، به سخت افزار »پرداخت کرایه« به صورت 

مشترک با کارت بلیت مترو و اتوبوس مجهز کردیم، اما این کار دو مشکل داشت؛ 

اولا هزینه تامین این دســـتگاه ها برای راننده تاکسی امکان پذیر نبود و ثانیا 

نگهداری و پشتیبانی از آنها برای شرکت مجری هزینه های بسیاری را داشت 

و عملا کرایه تاکسی ها برای شهروندان افزایش می یافت. بنابراین با عنایت به 

اینکه سیستم های پرداخت الکترونیکی مبتنی بر تلفن همراه هزینه کمتری در 

بردارد، برنامه سازمان را بر مبنای توسعه سیستم بارکد دوبعدی در تاکسی ها 

قرار دادیم تا هزینه ای به رانندگان و شهروندان تحمیل نشود. البته این کار به 

منزله این نیســـت که شرکت های فعال در این زمینه هزینه ندارند؛ چراکه این 

شرکت ها هم سیستم پشتیبانی دارند اما درحال حاضر هیچ هزینه ای از سوی 

این نرم افزارها به مردم و رانندگان تحمیل نمی شـــود. در سال های آینده باید 

درصد پایینی از کرایه ها را برای این اپلیکیشن ها در نظر بگیریم تا این سیستم ها 

بتوانند به صورت پایدار خدمت رسانی داشته باشند. این شرکت ها محدودیتی 

ندارند که تنها در حوزه تاکســـیرانی فعالیت کنند و البته در رقابت با یکدیگر 

هم دست آنها را باز گذاشته ایم. در این بازار رقابتی علاوه بر این سه اپلیکیشن 

مجوزدار، شرکت های دیگر هم می توانند در صورت درخواست و دریافت مجوز 

از ســـازمان در این زمینه فعالیت کنند، به شـــرط آنکه آنها با سیستم یکپارچه 

ســـایر شرکت ها هماهنگ شـــوند. در مدلی که توسط این سازمان و سازمان 

فناوری اطلاعات و ارتباطات شهرداری تهران طراحی شده، مبنای کار نصب 

یک برچسب واحد دوبعدی داخل تاکسی است که تمام اپلیکیشن های دارای 

مجوز باید پروتکل آن را داشته باشند و شهروندان برای پرداخت کرایه تاکسی 

کافی است به دلخواه خود نسبت به نصب فقط یکی از این اپلیکیشن ها روی 

تلفن همراه خود اقدام کنند و نیازی به نصب چند اپلیکیشن نیست. همچنین 

تلاش کردیم تا این بارکد دوبعدی در مترو و اتوبوس هم یکی شـــود که البته 

مشکلاتی در این حوزه وجود دارد، چراکه شیوه عملکردی حمل ونقل عمومی 

با تاکســـیرانی متفاوت است ولی دورنمای ما  یکپارچگی کیف پول ها در تمام 

سیســـتم های حمل ونقل است. هدف ما در سازمان تاکسیرانی این است که 

سیستم ها را تا جایی که ساختارها به ما اجازه می دهند، کاربرپسند و هوشمند 

کنیم. برخی ساختارها مانند قراردادن دستگاه های پوز و کارتخوان در تاکسی ها 

نیازمند هزینه های زیاد اســـت، بنابراین ما در تلاش هستیم با کمترین هزینه 

برای شـــهروندان و رانندگان گام های بزرگی در این زمینه برداریم. به نظر من 

با توجه به اهداف تعیین شده در سامانه پرداخت الکترونیکی کرایه، تا اواسط 

سال آینده می توانیم امیدوار باشیم پرداخت الکترونیک کرایه بین شهروندان 

و رانندگان جایگاه ویژه ای داشـــته باشد. ازجمله روش هایی که ما برای تحقق 

این کار در نظر گرفته ایم، تشویق بخش خصوصی برای سرمایه گذاری در این 

حوزه هاســـت تا همه هزینه این سیستم ها روی دوش مردم و رانندگان نباشد. 

کارهای مطالعاتی هم در این زمینه پیش بینی شده است که بخشی از هزینه ها 

نیز به آن اختصاص دارد.«

 کیف پول بانک مرکزی نمی تواند مستقل باشد

درکنار اظهارات ســـازمان تاکسیرانی به سراغ مدیران اپلیکیشن های فعال در 

این حوزه رفتیم تا نظرات آنها را نیز بشنویم. همانگونه که پیش از این هم به آن 

اشاره کردیم، طرح هم پذیرندگی سامانه های پرداخت الکترونیک کرایه تاکسی 

یا همان اشـــتراک بارکدهای دوبعدی تاکسی ها ازجمله موضوعاتی است که 

استارتاپ های فعال در این حوزه پیشنهاداتی را برای بهبود آن در نظر دارند و 

عملا معتقدند این طرح به این سادگی ها قابلیت اجرایی  ندارد. 

امیرعلـــی عبادی، مدیرعامل ریالو هم در گفت وگو با »فرهیختگان« به تبیین 

طرح هم پذیرندگی پرداخت و گفت: »بانک مرکزی برای انسجام کیف  پول های 

بانکی از طرحی رونمایی کرد که هنوز ابلاغ نشده و در مرحله پیش نویس است 

اما جزئیات آن نشـــان می دهد این کیف پول ها نمی توانند مســـتقل باشند. 

جلسه ای با همین مضمون در بانک مرکزی برگزار شد که ما در آنجا دیدیم از 

اسنپ، دیجی کالا و دیگر شرکت های تجاری هم دعوت شده تا آنها هم به این 

طرح بپیوندند، در حالی که سود اقتصادی این شرکت ها از کیف پول نیست و 

این بخشی از فعالیت آنهاست ولی اپلیکیشن های پرداخت الکترونیک تاکسی 

تمام فعالیت شان منحصر به کیف پولی بانکی شان است و هیچ خدمتی به جز 

کیف پول ارائه نمی دهند. این سیســـتم درصورت اجرایی شدن راه سوددهی 

را برای شـــرکت ها بســـته و کارمزد به شما می دهد اما برای هر تراکنش باید به 

سیستم بانکی بروید و سقفی برای آن تعیین کنید که کار اپلیکیشن ها در این 

صورت با محدودیت روبه رو می شود. مشکل این است که قوانین آن به نحوی 

تعیین شـــده است که امکان کیف پول مستقل وجود ندارد، مگر اینکه وابسته 

به یک شـــرکت دولتی خصولتی باشـــد. در نتیجه ما به عنوان یک کیف پول 

مستقیم عملا نمی توانیم کاری کنیم، چراکه در صورت اجرا یا همه کیف پول ها 

باید خودشان را خصولتی کنند یا اینکه کارشان را تعطیل کنند. فعالیت ما با 

تاکســـیرانی سابقه 14 تا 15ماهه دارد که تعاملات مان هم مثبت بود و راضی 

هم هستیم. بوروکراسی هم، همان بوروکراسی معمول در کشور بود که ممکن 

است برخی کارها کند پیش برود اما تاکسیرانی کمک می کند و در این زمینه 

مشکلی نداریم. شـــرایطی که ما اکنون داریم این است که تقریبا یک درصد 

پرداخت های تاکسی های تهران براساس این سیستم هوشمند تعریف می شود. 

درنتیجه این به معنای آن است که هنوز در مرحله فرهنگ سازی هستیم و در 

اینجا خود شهرداری، تاکسیرانی و همه نهادها باید کمک کنند این درصدها 

را بالا ببرند تا بعد راجع به ســـوددهی آن صحبت کنیم. ما اکنون با »فون پی« 

یکی شـــده ایم و تصمیم گرفته ایم یکسری بارکد مشترک را در کنار بارکدهای 

خود تعریف کنیم. دوست داشتیم همه یکی شویم تا یک بارکد مشترک در همه 

تاکسی ها وجود داشته باشد. در این صورت فرهنگ استفاده از سیستم های 

الکترونیک در تاکسی ها سریعا گسترش پیدا می کند و تاکسی ها اگر کیف پول 

مشـــترک داشته باشند، مجبورند همه آن را نصب کرده و از آن استفاده کنند 

ولی دوســـتان تومن به این طرح نپیوستند. اگر در بحث هم پذیرندگی با هم 

مشترک شویم، می توانیم از این مرحله عبور کرده و به یک اشتراک نظر برسیم.«

 تاکسیرانی باید ناظر باشد نه رگولاتور

سیدهادی علوی، مدیرعامل استارتاپ تومن در گفت وگو با »فرهیختگان« به 

وضعیت اپلیکیشن تومن در بازار تاکسیرانی شهری تهران می پردازد و می گوید: 

»براساس اطلاعاتی که ما در اختیار داریم، شرکت تومن نزدیک 90درصد بازار 

پرداخت الکترونیکی کرایه تاکســـی را در اختیـــار دارد. انتقادی که ما پیش از 

این به تاکسیرانی و سازمان های مرتبط با شهرداری داشتیم این بود که چرا از 

مجموعه ای که نزدیک به اکثریت بازار را در اختیار دارد و حتی یک شکایت مردمی 

ندارد، در بهبود سیستم حمل ونقلی مشورت گرفته نمی شود و چرا ما همواره باید 

با خبرهای اینچنینی ســـورپرایز شویم. تومن یک شرکت درحال فعالیت است 

که مردم از آن راضی هستند، سوال ما این بود که چرا تاکسیرانی می خواهد به 

این مســـاله دست بزند و چرا به دنبال این موضوع نیستند که با حضور فعالان 

این حوزه یک طرح ســـنجیده را اجرا کنند. ما حدود هشت ماه پیش با اعضای 

تاکسیرانی جلسه داشتیم و ادله انتقادی خود را به آنها گفتیم که اعتقاد داریم 

این مســـاله میزان اعتماد رانندگان و امنیت آن را کاهش می دهد. مثالی که 

برای آنها زدیم این بود که در ایران کدام دو اپلیکیشـــن مالی را می شناسید که 

به همدیگر دسترسی داده اند؟ دلیل آن هم بانک مرکزی است که اجازه چنین 

کاری را نمی دهد و براســـاس ضوابطی کـــه بانک مرکزی برای ما تعریف کرده 

اســـت، ما نمی توانستیم به دیگر اپلیکیشن ها دسترسی دهیم. طبیعی است 

که در این شـــرایط ما طرح را نپذیرفتیم تا اینکه طرح خوشبختانه متوقف شد. 

در آخرین اتفاقی که در دادســـتانی تهران افتاد، صلاحیت تاکسیرانی در ورود 

به این موضوع گرفته شـــد و حتی بانک مرکزی هم با انجام این طرح مخالفت 

کرد. فاوای تهران اعلام کرد ما یک طرح دیگر را در رابطه با بارکدهای دوبعدی 

در دست اجرا داریم. هرچند آخرین صحبتی که در این زمینه انجام شد این بود 

که اگر فاوا هم به این طرح ورود کند، قرار نیست بارکد دوبعدی شرکتی کنده 

شود و گفته اند طرح تحمیلی نیست و این می تواند به عنوان یک آپشن مطرح 

شود و هرکدام از آنها بخواهند می توانند از آن استفاده کنند. در این شرایط ما 

هم با این موضوع مشکلی نداریم تا جایی که حقی از ما ضایع نشود. در همه 

جای دنیا این گونه است که اجرای طرح های مرتبط با مسائل پولی و ابزارهای 

مبادلاتی، از ســـوی بانک مرکزی صورت می گیرد. با این مبنا که شرکت های 

مختلفی در این زمینه کار می کنند اما تصمیم درباره فعالیت مشـــترک آنها با 

یکدیگر براســـاس تجربه و دانش اقتصادی آنهاست و هیچ نهادی غیر از بانک 

مرکزی در این حوزه ورود نمی کند که بخواهد آنها را مجبور به فعالیت مشترک با 

یکدیگر کند. هر بازاری تعداد فعالان مخصوص به خود را دارد،  برای مثال ما از 

یک سال گذشته وارد این سیستم شده ایم و توانسته ایم موفق شویم. شرکت های 

متعددی در این حوزه ورود کردند اما درنهایت شـــرکت تومن و شرکت فون پی 

که با ریالو ادغام شـــده اند، باقی مانده اند. وظیفه تاکسیرانی نظارت است و نه 

رگولاتوری. ما معتقدیم تاکسیرانی تنها باید بر آن نظارت داشته باشد نه اینکه 

بخواهد در روند اجرایی کار، مانند قیمت گذاری دخالت کند. طی چندماه اخیر 

تعاملات خوبی با تاکسیرانی در حال شکل گیری است و دلیل آن این است که 

ما داده های مختلفی را در زمینه هوشمندســـازی شهری داریم و می توانیم به 

پروژه های شهر هوشمند شهرداری کمک کنیم. حرف ما صرفا این است که چه 

ناظر و چه رگولاتور نباید در کسب وکارها دخالت کنند اما باید نگرانی های خود 

را اعلام کرده و کسب وکارها موظف هستند نگرانی حاکمیت را برطرف کنند. ما 

در این دوماه از تاکسیرانی درخواست کردیم در کار اقتصادی شرکت ها دخالت 

نکند و کار اشتراکی را به عهده خود اپلیکیشن ها بگذارند. درنتیجه اکنون هردو 

فعالیت می کنیم که هم راننده و هم کاربران از این طرح راضی باشند.«

  سرنوشت پیام رسان های داخلی 

در انتظار اپ های تاکسی های شهری

اگرچه این اختلافات میان نهادهای نظارتی و استارتاپ  ها همواره وجود داشته 

اســـت اما آنچه در این میان اهمیت پیدا می کند این است که باید امیدوار بود 

روند اجرایی به شـــیوه ای ادامه پیدا نکند که در ادامه با بی اعتمادی مخاطبان 

به این اپلیکیشن ها مواجه شود. روندی که تنها با حمایت پولی و معنوی محقق 

نمی شـــود و اگر عرصه رقابت را به خود شرکت ها واگذار کنیم، می توان انتظار 

داشت آنها در آینده بتوانند در بالابردن سطح رضایت مردم با یکدیگر رقابت کنند. 

»فرهیختگان«گزارشمیدهد

پرداخت های الکترونیک تاکسی  شهری از واقعیت تا آنچه باید باشد

w w w . F D N . I R

پنجشنبه ۱۷ بهمن ۱۳۹۸   شماره ۲۹۷۶

الهه قاسمی
 روزنامه نگار

»No Payment Method Available«؛ این پاسخی بود که 

اخیرا کاربران سامسونگ پس از خرید خود از گلکسی اپ دریافت 

کردند. موضوعی که به نظر می رسد در ادامه سیاست های 

تحریمی شرکت های فناوری اطلاعات از سوی آمریکاست که از 

سال 96 رنگ وبوی دیگری به خود گرفته است. در همین راستا، 

شرکت سامسونگ در ایمیلی از تصمیم جدید خود در رابطه با 

محدودیت اپلیکیشن های ایرانی خبر داد. مشکلی که به نظر 

می رسد سامسونگ تحت تاثیر فشارهای وزارت خزانه داری آمریکا 

مجبور به اعمال فشارهای بیشتر به ایران شده و باید صبر کرد و 

دید اولتیماتوم  حقوقی ایران در این مساله به این شرکت درنهایت 

به چه سرانجامی می رسد. موضوعی که با توجه به بازار گسترده 

شرکت سامسونگ و حضور اتباع آن در کشورمان، کار را برای آنها 

سخت خواهد کرد. 

  اپل؛ روشن کننده اولین چراغ 

در تحریم کاربران ایرانی 

با شدیدتر شدن سیاست های تحریمی آمریکا، اپل اولین گام را در 

این حوزه برداشت و در پیغامی به برخی شرکت های برنامه نویس 

ایران اعلام کرد که در راستای قوانین تحریم های آمریکا علیه ایران، 

اپ استور اپل نمی تواند برنامه های ایران مربوط به گوشی های 

آیفون را در خود جای دهد یا اقدام به توزیع آنها کند؛ اقدامی که 

با اعتراض کاربران ایرانی روبه رو شد و حتی آذری جهرمی، وزیر 

ارتباطات و فناوری اطلاعات به این مساله اعتراض کرد و گفت: »11 

درصد سهم بازار گوشی ایران متعلق به اپل است. احترام به حقوق 

مصرف کننده امروزه یک اصل است که اپل رعایت نکرده. حذف 

اپ ها را پیگیری حقوقی می کنیم و  اگر تعاملی در این زمینه صورت 

نگیرد، وزارت ارتباطات دستش خالی نیست.« موضوعی که در ادامه 

باعث مشکلات متعددی برای فروشندگان، کاربران گوشی های اپل 

و برنامه نویس های ایرانی به خصوص در حوزه IOS شد و متعاقب 

آن اپل حتی اجازه میزبانی، توزیع یا انجام کسب وکار با برنامه ها یا 

توسعه دهندگان متصل را هم از کاربران ایرانی گرفت. این اتفاق در 

حالی افتاد که زمزمه  فشارهای آمریکا به دیگر شرکت های فناوری 

اطلاعات همچون سامسونگ و هواوی شنیده می شد. 

  سیستم عامل بومی 

واکنش چینی ها به تحریم آمریکا

اردیبهشت امسال بود که شرکت  هواوی در لیست سیاه تجارت 

شرکت های آمریکایی قرار گرفت و وزارت خزانه داری آمریکا این 

شرکت و 6۸ شرکت وابسته به آن را از حق تجارت در آمریکا و خرید 

و فروش ادوات و تجهیزات محروم کرد. این محرومیت تحریمی در 

حالی صورت گرفت که هواوی به عنوان بزرگ ترین سازنده قطعات 

مخابراتی دنیا شناخته می شود و حتی شرکت های آمریکایی  هم 

از این مساله متنفع هستند. با این وجود، چین در مقابل تحریم ها 

کوتاه نیامد و سیستم عامل بومی خود را در گوشی هایش به کار 

گرفت. سیستم عاملی که به گفته آکادمی مهندسی چین ابتدا روی 

ابزارهای دسکتاپی عرضه شده و پس از آن در نسخه های بعدی با 

گوشی های هوشمند و سایر ابزارهای همراه آن اجرایی خواهد شد. 

  قمار سامسونگ در بازار  ایران

این سلسله اتفاقات ادامه داشت تا اینکه سامسونگ تصمیم 

جدیدی را درباره بازار خود در ایران اتخاذ کرد؛ تصمیمی که ایمیل 

سامسونگ به کاربرانش، از جزئیات آن پرده برداشت، عملا با این 

تصمیم از 25 فوریه سال 2020 یا همان ششم اسفندماه امکان 

خرید از گلکسی اپ سامسونگ برای کاربران ایرانی وجود نخواهد 

داشت. هرچند هنوز دلیل مشخصی برای این توقف سرویس 

فروش ذکر نشده اما به نظر می رسد تحریم ها یکی از دلایل اصلی 

این موضوع است. دوسال پیش در المپیک زمستانی 201۸ این 

شرکت از اعطای هدیه گوشی نوت ۸ خود به ورزشکاران ایرانی به 

دلیل تحریم های اعمال شده از سوی آمریکا خودداری کرد. هرچند 

در همان زمان هم برخوردهای لازم با این شرکت انجام شد، اما به 

نظر می رسد شرکت سامسونگ اکنون سیاست جدیدی را در قبال 

محصولات ایرانی در حوزه فناوری  اطلاعات اعمال کرده است. 

  محدودیت اخیر سامسونگ برای کاربران ایرانی 

از منظر فنی

شاید از خود بپرسید که این مساله در گوشی های سامسونگ 

تا چه میزان قابلیت اجرایی دارد و با توجه به ساده تر بودن نصب 

اپلیکیشن ها روی گوشی های سامسونگ نسبت به اپل، این تصمیم 

تا چه حد قابلیت اجرایی دارد؟ موضوعی که به نظر می رسد به 

تعاملات پشت پرده شرکت سامسونگ با گوگل هم بستگی دارد که 

بدانیم سامسونگ تا چه میزان می تواند به گوگل پلی  گوشی های 

ایرانی دسترسی داشته باشد. کیوان نقره کار، کارشناس فناوری 

اطلاعات درباره این موضوع به »فرهیختگان« گفت: »به نظر 

می رسد این تصمیم در ادامه سیاست تحریمی است که علیه ایران 

اعمال می شود و شرکت  سامسونگ اخیرا تصمیم گرفته بازار پرسود 

خود در ایران را با محدودیت روبه رو کند و کاربران ایرانی را قربانی 

کند تا ارتباطش را با سطح کلان تر در دنیا حفظ کند. پرسشی 

که در اینجا مطرح می شود این است که آیا این مساله از منظر 

فنی قابلیت اجرایی دارد یا نه و سامسونگ تا چه میزان می تواند 

به گوگل پلی گوشی های ایرانی دسترسی داشته باشد. در پاسخ 

به این سوال باید صبر کرد و دید تا ببینیم سیاست های گوگل و 

سامسونگ در این زمینه به چه نتیجه ای می رسد. هرچند کاربران 

ایرانی می توانند از اپ استورهای ایرانی استفاده کنند که تعداد آنها 

کم هم نیست. مشکل اینجاست که وقتی اپ استورهای ایرانی ما 

بدون رقیب می شوند، متاسفانه به جای اینکه خدمت رسانی بهتر 

و ارزان تری را ادامه دهند، برعکس سراغ تامین منافع خود می روند 

و خدمت شان را گران تر ارائه می کنند. اگر این اتفاق در سطح 

داخل بیفتد، باید سیاستی تدوین شود که اپ استورهای ایرانی 

آن را علیه کاربران داخل از شرکت های فناوری اطلاعات و کاربران 

ایرانی به کار نگیرند.«

  اولتیماتوم حقوقی سازمان 

فناوری اطلاعات به سامسونگ

این مساله در حالی در حوزه فناوری اطلاعات کشورمان اتفاق 

افتاده است که ما پیش از این در ماجرای پیام رسان ها و شبکه 

ملی اطلاعات مباحث متعدد و مشکلات بسیاری را داشته ایم. 

این موضوع را با مدیرکل حقوقی سازمان فناوری اطلاعات 

کشور در میان گذاشتیم و محمدجعفر نعناکار، مدیرکل حقوقی 

سازمان فناوری اطلاعات کشور در واکنش به تصمیم اخیر شرکت 

سامسونگ در ایجاد محدودیت برای مشترکان و خریداران در 

خرید اپلیکیشن های ایرانی به »فرهیختگان« گفت: »سامسونگ 

گلکسی مارکتی دارد که در آنجا اعلام کرده اند پرداخت های ریالی 

با مشکل مواجه می شود. اگر این اتفاق بیفتد شما نمی توانید 

خرید  کنید. مکاتباتی در این حوزه در حال انجام است تا 

اولتیماتوم حقوقی به شرکت سامسونگ داده شود که بدانند 

این خلاف سیاست های بازار ایران است. البته هنوز پاسخی 

به مکاتبات ایران نداده اند و شخصا نمی دانم این مکاتبات به 

دست شان رسیده است یا خیر، اما اگر قصد همراهی با ایران را 

نداشته باشند و بخواهند به این مدل رفتارشان ادامه دهند، ما 

هم عکس العمل لازم را در قبال اتباع کره ای که از سوی شرکت 

سامسونگ در ایران فعالیت می کنند و نیازمند تمدید مجوز 

اشتغال هستند، نشان می دهیم و آن را لغو می کنیم. اکنون 

اعطای مجوز اتباع خارجی در حوزه فناوری اطلاعات با مرکز 

حقوقی سازمان فناوری اطلاعات است. بنابراین اگر این افراد 

بخواهند چنین مشکلاتی را برای کابران ایرانی ایجاد کنند، 

قطعا اجازه نخواهیم داد با همین رویه فعلی به فعالیت شان در 

بازار ایران ادامه دهند. ما بازار خوبی را در اختیار سامسونگ قرار 

دادیم و اگر این شرکت بخواهد محدودیت های اینچنینی را برای 

کاربران اعمال کند، قطعا ما هم برای محصولاتی که در کشور 

دارند، محدودیت ایجاد می کنیم. سامسونگ بازار مناسبی را به 

میزان 50 درصد در حوزه موبایل و تبلت در اختیار دارد. از طرفی 

بازارهای مختلفی در ایران وجود دارد که هم به لحاظ کیفیت و 

هم قیمت با سامسونگ رقابت دارند و در صورت اعمال محدودیت 

از سوی این شرکت، با شرکت های دیگر وارد مذاکره می شویم و 

سهم بازار را به شرکت های دیگر اختصاص می دهیم.«

نعناکار در ادامه تعاملات پشت پرده میان شرکت سامسونگ و 

گوگل را برای شناسایی اپلیکیشن های ایرانی رد کرد و گفت: »اپل 

سیاست های آمریکایی ها را جلو می برد و سیاست شرکت های شرقی 

مانند سامسونگ به سختگیری آنها نیست، از طرفی محصولات 

سامسونگ در داخل ایران از رقیبان متعددی برخوردار است، 

علاوه بر این در ایران، ما کافه بازار، مایکت، کندو، چارخونه و دیگر 

مارکت های ایرانی را  داریم، بنابراین اگر بخواهند چنین اقدامی 

انجام دهند، به خودشان بیشتر ضربه می خورد و برای ایران جای 

نگرانی وجود ندارد. به خاطر اینکه امنیت روانی کاربران تامین 

شود، به آنها از منظر حقوقی اولتیماتوم داده ایم که در این مساله 

تجدیدنظر کنند و قطعا فضا مانند تحریم اپل نخواهد بود، چراکه 

اینها به دنبال به دست آوردن چنین بازار بزرگی در خاورمیانه هستند 

و به اصطلاح من چنین قماری را در این حوزه انجام نمی دهند.«

در پایان باید گفت در کنار همه تعاملات حقوقی و فنی که در این 

حوزه انجام شده است، امیدواریم مسئولان رایزنی های مناسبی را 

انجام دهند که شاهد چنین مشکلاتی نباشیم.
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